
قاسم مومنی: 
چین برای تلطیف چهره خود 

به عربستان رفته است
یک کارشناس مسائل روسیه با اشاره به برگزاری نشست 
جده درباره اوکراین اظهار داشت: اجلاس دو روزه جده که با 
محوریت اوکراین برگزار شده است، به نوعی نشان می دهد 
که عربستان سعودی به دنبال ارتقای جایگاه سیاسی خود در 
منطقه و جهان است. سعودی ها به نوعی می خواهند اوضاع 
را به سمت و سویی سوق دهند که یک نقش آفرینی مثبت 
از خود در نظام بین الملل به جای بگذارند اما یکی از مسائل 
دستاوردسازی برای ولیعهد عربستان است. محمد بن سلمان 
با ارائه پروژه نئوم در عربستان به دنبال آن است تا بتواند به 
هر ترتیبی که شده بعداً بر صندلی پادشاهی سعودی تکیه 
بزند. در این نشست باید متوجه بود که حضور نماینده یا 
نمایندگان اوکراین مشخص نیست اما گفته شده که در 
برخی از محورهای فرعی گفت وگو خواهد شد. قاسم مومنی 
گفت: گفته می شود موضوعات فرعی از جمله امنیت غذا و 
انرژی، آزادی زندانیان، امنیت محیط زیست و امکان تشکیل 
دادگاه جرائم جنگی نیز بررسی می شود، اما به نظرم به توجه 
به ترکیب آنهم شرکت کنندگان و وضعیت اوکراین، کسی 
به صورت مشخص اقدام به طرح مسائل مربوط به جرایم 
جنگی آن هم در ابتدای جلسه نخواهد کرد و در پایان تنها 
بدان رسیدگی می کنند. در این میان باید توجه داشت که 
عربستان سعودی در این خصوص منافع خاص و مورد نظر 
خود را دنبال می کند و به همین دلیل معتقدم که نشست 
جده برای اوکراین چندان خروجی خاصی نخواهد داشت. 
این نشست صرفاً به نفع ریاض و ولیعهد عربستان سعودی 
خواهد بود. اینکه در یک نشست با محوریت اوکراین شاهد 
عدم حضور روسیه هستیم و اساساً هیات اوکراینی هم در 
قالب یک تیم کوچک حاضر خواهند شد، به نوعی باید آن را به 
نفع ریاض دانست. این تحلیلگر مسائل سیاسی بیان کرد: لذا 
باید بگویم که پرونده اوکراین به دلیل پیچیدگی های زیادی 
که در خود دارد، به این راحتی قابل حل و فصل نیست و به 
همین علت من این اجلاس را یک نشست سیاسی می دانم 
که چند محور فرعی دارد، اما قرار نیست نتیجه جدی در 
مورد اوکراین در این نشست اتخاذ شود. این در حالیست که 
نگاه ایالات متحده هم به این پرونده چندان روشن و امیدوار 
کننده نیست و می خواهند صرفا یک امتیاز سیاسی بزرگ به 
عربستان بدهند و در شرایط کنونی اوضاع را به سمت هدایت 
کشورهای حاشیه خلیج فارس سوق دهند تا به نوعی تمرکز  
جهان را به این منطقه معطوف کنند. وی در پایان خاطرنشان 
کرد: از سوی دیگر حضور نمایندگان چین در این نشست 
یک نکته مهم به نظر می رسد. هدف پکن از شرکت در چنین 
نشست هایی آن است که علاوه بر تامین منافع خود، نام خود 
را به نوعی از روسیه جدا کند و به همگان بفهماند که چندان 
پیرو سیاست های مسکو نیست. به همین جهت حضور 
چینی ها در این نشست را هم باید یک مانور سیاسی به نفع 
پکن دانست. لذا با عنایت به اوضاع و احوال سیاسی و میدانی 
جاری اوکراین باید بگویم که نشست جده صرفاً خروجی قابل 
توجهی برای سعودی ها خواهد داشت و به نوعی می تواند 

محمد بن سلمان را چندین قدم به پادشاهی نزدیک کند. 

وزارت دفاع: 
موشک های قدیر و نصیر تحویل 

نیروی دریایی سپاه شد
سامانه های موشکی ساخت وزارت دفاع به نیروی دریایی 
سپاه الحاق شد. شروع کار این خانواده در وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح ایران با ساخت موشک نور آغاز شد. موشک نور 
با موتور مینی  جت طلوع- ۴ وارد شد و برد آن به عدد ۱۲۰ 
کیلومتر رسید. موشک هایی که در پلتفرم های وسیع ساحلی، 
دریایی و هوایی شامل بالگرد Mi- ۱۷ نیروی دریایی سپاه و 
جنگنده F- ۴ نهاجا قابل پرتاب بودند. برنامه وزارت دفاع برای 
ارتقای نور برای دستیابی به بردهای بالاتر، رو به جلو حرکت 
کرد تا پس از نور، به قادر ۲۰۰ کیلومتری رسید. طراحی قادر 
مشابه نور اما با قامت کشیده تر بود. وجه تمایز قادر نسبت به 
نور این بود که این موشک قابلیت پرتاب توسط جنگنده های 
F- ۴ فانتوم نیروی هوایی هم را هم داشت و از این بابت، دست 
نیروی هوایی را برای انجام ماموریت های ضدکشتی باز میکرد. 
از مشخصات اعلام شده در مورد موشک کروز قادر که با نام 
CM- ۲۰۰ شناخته شده، میتوان به برد حداقل و حداکثر ۱۵ 
تا ۲۰۰ کیلومتر، طول ۶/۸ متری و وزن ۷۴۶ کیلوگرمی اشاره 
کرد که ۱۶۵ کیلوگرم از آن را سرجنگی تشکیل می دهد. قادر 
هواپایه با عنوان CM- ۲۰۰A در مشخصات خود با تغییراتی 
همراه بوده. نسخه هواپایه قادر با حداقل و حداکثر برد ۲۵ تا 
۲۰۰ کیلومتر، با قطر یکسان نسبت به قادر ساحل پرتاب، با 
کاهش طول مواجه شده و طول آن به حدود ۵/۲ متر رسیده. 
وزن این موشک هم با کاهش ۲۱۱ کیلوگرمی، به ۵۳۵ کیلوگرم 
رسیده که ۱۵۵ کیلوگرم از آن را سرجنگی تشکیل می دهد. این 
روند توسعه ادامه یافت تا به موشک کروز قدیر رسید. موشک 
کروز قدیر مشابه برادر بزرگ تر خود اما با برد افزایش یافته به 
۳۰۰ کیلومتر، استفاده گسترده ای در پرتابگرهای ساحلی و 
شناورهای رزمی نیروی دریایی ارتش دارد. این موشک به همراه 
سایر اعضای خانواده، از سیستم هدایت اینرسی برای فاز ابتدایی 
و هدایت راداری فعال برای فاز پایانی استفاده می کند. به عبارت 
دیگر، یعنی بعد از کشف هدف دریایی توسط رادارهای کشف 
)چه توسط پرتابگرهای ساحلی، شناور و هوایی(، موقعیت 
هدف به موشک داده شده و موشک با سیستم هدایت داخلی یا 
همان اینرسی که مبنای آن شتاب سنج و ژیروسکوپ به عنوان 
حسگرهای حرکت و چرخش است، به سمت هدف روانه 
می شود و پس از رسیدن به محدوده هدف و فرارسیدن زمان 
فعال شدن رادار موشک، موشک با استفاده از رادار روی هدف 
قفل کرده و در فاز پایانی هدایت آن به شکل رادار فعال انجام 
 CM- ۳۰۰ می شود. از مشخصات اعلام شده در مورد موشک
قدیر می توان به به برد حداقل تا حداکثر ۱۵ تا ۳۰۰ کیلومتر، 
قطر ۳۶۰ میلیمتری مشابه با قادر و طول حدودی یکسان با آن 
و وزن ۷۷۰ کیلوگرمی اشاره کرد که ۱۶۵ کیلوگرمی از آن را 

سرجنگی تشکیل داده است. 

جنگ  مساله   در  است  درصدد  عربستان 
اوکراین ابتکار عمل را به دست بگیرد. به گزارش 
نیویورک تایمز عربستان ۴۰ کشوری که عمدتا در 
حاشیه  جنگ بوده اند برای گفت وگو در راستای 
پیدا کردن راه  حل صلح به جده دعوت کرده است. 
اگرچه به گفته  برخی از کارشناسان این اجلاس 
که بدون حضور روسیه با میزبانی عربستان برگزار 
می شود؛ می تواند مقدمه ای جدی برای رسیدن به 
صلح بین روسیه و اوکراین باشد. به نظر می رسد 
عربستان با توجه به رابطه  متوازنی که با روسیه 
و اوکراین دارد، شانس بیشتری از ترکیه، چین، 
اسرائیل یا کشورهای آفریقایی برای به دست 
گرفتن ابتکار عمل داشته باشد، اما آیا بن سلمان 

ظرفیت دیپلماتیک لازم برای رسیدن به راهکار صلح را دارد؟ آیا 
غربی ها امیدی به عربستان برای چنین نقش آفرینی بین المللی را 
دارند؟ نصرت ا... تاجیک، سفیر پیشین ایران در اردن و کارشناس 

مسائل بین الملل در مورد این پرسش ها پاسخ می دهد. 

برای  لازم  دیپلماتیک  قدرت  عربستان  آیا   
میانجی گری بین روسیه و اوکراین را دارد یا این اجلاس 

صرفا جاه طلبی بن سلمان است؟
ابتدا باید به این نکته توجه کرد که خاورمیانه وارد یک 
دوران نوسازی سیاسی- اجتماعی شده است و کسانی 
نند با تشخیص صحیح ویژگی ها و  موفق هستند که بتوا
ظرفیت های ساختار قدرت جهانی و روندهایی که تولید قدرت 
نرم بین المللی با هزینه کمتری می نماید را سرلوحه کار خود 
قرار دهند. با گذشت بیش از یک دهه آشوب و التهاب از سال 
۲۰۱۱ با خیزش های سیاسی اجتماعی بهارعربی و تبعات آن 
که متاسفانه به خاطر مداخلات خارجی و مدیریت غربی ها 
نتیجه  مطلوبی هم دستگیر اعراب نشد؛ دولت های عربی دارند 
سلسله اصلاحاتی را انجام می دهند که از تکرار چنین حوادثی 
جلوگیری بکنند. تحولات و اتفاقاتی که به تازگی رخ می دهند 
مثل برگزاری همین اجلاس در جده توسط عربستان را نباید 
با نگاه خاورمیانه  پیشین بررسی کرد، بلکه باید  در فضا و جو 
جدید خاورمیانه که دوران نوسازی خود را آغاز کرده است 
اقدام به تفسیر آنها کرد. در چنین فضایی کشورها در تلاشند 
تا با تمسک به سلسله اصلاحاتی در زمینه های حقوق بشری، 
زیست محیطی، صلح دوستی و ژست خشونت پرهیزی، قدرت 
نرم و جایگاه بین المللی خود را افزایش دهند. ممکن است 
اعراب با استانداردهای غربی بسیار فاصله داشته  باشند، اما 
همین که در ظاهر خود را مشتاق رسیدن به استانداردهای 
غربی نشان می دهند؛ باعث بهبود جایگاه و موقعیت بین المللی 

آنها می شود. 
به محل مراجعه   تبدیل شدن  برای  تلاش عربستان 
بین المللی، نشان دهنده  علاقه  و اشتیاق مسئولین جوان این 
کشور به نقش آفرینی بین المللی است. از ابتدای جنگ روسیه 
و اوکراین عربستان سعی کرد که نقش آفرینی متوازنی را ایفا 
بکند. از طرفی با روس ها ارتباط نزدیکی برقرار کرد از آن سو 
رابطه  خود با اوکراین را نیز حفظ کرد. این سیاست عربستان به 
این کشور این فرصت را می دهد که چهره  زشتی که از عربستان 
به خاطر کشتارها و جنایتش در یمن در فضای بین المللی ایجاد 
شد را پاک و بازسازی کند تا بتواند نتایج مطلوبی را از چهره  
پاکسازی شده  خود به دست بیاورد. اصولا میانجی گری یک 
ژست سیاسی است که فرصت نقش آفرینی های زیادی را در 
صحنه  بین المللی برای یک کشور ایجاد می کند. کشورهای 
زیادی خواستند میانجی بین روسیه و اوکراین بشوند اما 
هیچ کدام راه به جایی نبردند، چراکه هنوز انرژی نهفته در این 
جنگ به پایان نرسیده است. عربستان هم خیلی بعید است که 
به نتیجه ی خاصی برسد اما همین ژست سیاسی امتیاز خوبی 
برای سعودی ها دارد. این اجلاس برای عربستان یک فرصت 
است؛ فرصتی که متاسفانه ما نتوانستیم برای کشور خود خلق 
کنیم.  ما با امضای تفاهم جدید با عربستان و باز شدن نسبی 
وزنه یمن از پای عربستان این شرایط را برای نقش آفرینی 

سعودی ها فراهم کرده ایم!

 آیا آمریکایی ها اعراب را برای چنین نقش آفرینی 
مناسب می دانند و اجازه می دهند که ریاض در این زمینه 

امتیازات دیپلماتیک را نصیب خود کند؟
اول باید به این سوال پاسخ بدهیم که آیا آمریکایی ها اصلا 
قائل به خاتمه  جنگ هستند؟ به نظر من نه! آنها علاقه ای به 
متارکه  جنگ ندارند و با توجه به تسلیحاتی که در اختیار 
اوکراینی ها می گذارند؛ نشان می دهند که مشتاق به ادامه  
جنگ هستند. آنها می خواهند روسیه را بیشتر درگیر جنگ 
بین المللی و منطقه ای  بیشتر موقعیت  تا هر چه  کنند 
روسیه را تضعیف کنند. البته اروپایی ها به خاطر اینکه بلایا 
و مصیبت های جنگ را به طور محسوس لمس می کنند؛ تا 
حدی به خاتمه  جنگ علاقه مند هستند هرچند در بین آنها 
هم نظرات و دیدگاه های مختلفی وجود دارد. اروپایی ها هم تا 
حدی بدشان نمی آید که روسیه درگیر جنگ باشد، اما هنوز 
هیچ شاهدی بر علاقه  عملی آمریکا به پایان جنگ وجود ندارد.  
آمریکایی ها بیشتر می خواهند که محتوای این اجلاس علیه 
روس ها باشد تا اینکه صلحی از آن بیرون آید! بیشتر امید 
آمریکا این است که در پرتو چنین اجلاسی حرکت ضد روسی و 
یک تقبیح بین المللی علیه روسیه و شخص پوتین به وجود  آید.

طبیعتا در چنین اجلاسی که روس ها هم حضور ندارند نباید 
انتظار داشت که به فرمولی برای صلح دست پیدا شود. وقتی 
طرح نسبتا متوازنی که چینی ها دادند با اینکه اهرم لازم را هم 
علیه روس ها داشتند؛ جدی گرفته نشد؛ از چنین اجلاسی 
انتظار زیادی نباید داشت. آمریکایی ها هم روی خوشی به 
طرح چینی ها نشان ندادند. زیرا هنوز انرژی جنگ کامل 
تخلیه نشده است که دو طرف پشت میز مذاکره بنشینند و 
شرایط خارجی نیز آماده برقراری صلح نیست. لذا این اجلاس 
هم یک نوع بررسی مسائل پیرامون جنگ و نتیجه اش یک 
امتیاز خبری و رسانه ای برای عربستان است و نه بیشتر. البته 
به دلیل اینکه هنوز جو سلاخی خاشقچی و جنایت بن سلمان 
در یمن بر افکار عمومی دنیا وجود دارد بعید است عربستان هم 

خیلی امتیازی نصیبش شود. اگرچه آمریکایی ها 
هم بی میل نیستند که به شست و شوی چهره  
خراب شده  عربستان در جنگ یمن کمک بکنند، 
اما هنوز افکار عمومی آمادگی کامل برای این 

امر ندارد. 

پاداش  دیپلماتیک  این فرصت  آیا   
آمریکایی به اعراب در ازای عادی سازی 

روابط با اسرائیل است؟
هیچ پاداشی در کار نیست. عادی سازی رابطه  
عربستان - اسرائیل نه به بار است نه به دار. اگر 
منظور شما از عادی سازی روابط در سطح دولتی 
و رسمی است؛ باید عرض کنم هنوز خیلی زود 
است که این دو  طرف به چنین نقطه ای برسند. عادی سازی 
در این سطح پیچیده و به عوامل بسیار زیادی بستگی دارد. 
اگر هم منظور شما در سطح شرکت های خصوصی است که 
چندین سال از عادی شدن روابط این دو کشور در سطح خرد و 
مخصوصا تعاملات اقتصادی و فن آورانه بین این دو می گذرد. 
بسیاری از پروژه های خصوصی بین این دو کشور انجام گرفته 
است. این اجلاس همان طور که عرض کردم بیشتر برای بهبود 
چهره  بین المللی عربستان است، اما اینکه چه میزان موفق شود 
بستگی به عوامل زیادی و از جمله آنچه در اجلاس می گذرد 
دارد. هرچند آمریکایی ها مایل اند که این اجلاس چهره  روسیه 
را مخدوش کند، اما عربستان به عنوان میزبان نمی تواند یک 
موضع تند ضد روسی اتخاذ کند. آن بیانیه  پایانی احتمالا هر دو 
کشور را دعوت به صلح و دوستی خواهد کرد. و لذا این اجلاس 

چندان تاثیرگذاری عملی نخواهد داشت. 

  نظر روس ها در مورد این اجلاس چیست؟ آیا آنها 
به اعراب برای برگزاری چنین اجلاسی اعتماد دارند؟

ببینید همه  کشورها به دنبال منافع هستند. در صحنه 
بین المللی اعتماد به هیچ چیز نیست ولی اعتمادسازی بین 
کشورها اتفاق می افتد تا بازی ها برد - برد تمام شود. روسیه 
از امکانات اعراب استفاده می کند. پوتین پاسخ بدی به مساله  
گسترش ناتو به سمت مرزهایش داد و این کشور را وارد یک 
جنگ فرسایشی کرد که در حال فرسوده کردن روسیه است. 
این مساله می تواند باعث افزایش تنش های منطقه ای بشود. 
ما هم که بدون توجه به پیوست های سیاسی- اجتماعی و 
امنیتی قبل از درگیری به روسیه پهپاد فروختیم. اگرچه 
فروش پهپادها نقش آفرینی ما را در سطح بین المللی افزایش 
داد اما باید دید که آیا تبعات منفی اش بیشتر از فوایدش 
نیست؟ اگر اینطور باشد ترازنامه  ما منفی خواهد بود. ما باید 
با یک سلسله اقداماتی روابط خود را متوازن نگه می داشتیم. 
اگرچه به خاطر فاجعه  دردناک هواپیمای اوکراینی روابط ما با 
اوکراین مطلوب نبود؛ اما ما باز باید تلاش می کردیم که روابط 
خود را بین روسیه و اوکراین متوازن نگه می داشتیم تا فرصت 
نقش آفرینی های بیشتری داشته باشیم نه اینکه متهم به 
شرکت در جنگ شویم. ظرفیت منطقه ای و بین المللی ایران 
به شدت بیش از عربستان است . سیاستمداران ما ضرورت 
دارد بیشتر به ظرفیت های ایران و استفاده از این ظرفیت ها 
در نقش آفرینی های بین المللی توجه کنند. به بحث اصلی 
بازگردم. مساله اعتماد به اعراب نیست؛ مساله این است که 
پوتین می خواهد از همه ِ ظرفیت ها و امکانات اعراب استفاده 
بکند. من بعید می دانم که چنین اجلاسی کمکی به روسیه 
بکند و پوتین را از این وضعیت خارج کند و شاید اوکراین 
بیش از روسیه از این اجلاس بهره ببرد و عدم شرکت روسیه 
در این اجلاس که نقطه ضعف مهمی برای اجلاس است نیز 
به همین دلیل است ولی روسیه با تشکیل اجلاس مخالفت 
نمی کند تا اینگونه تلقی نشود که با صلح مخالف است. در 
یک جمع بندی اجلاس جده کمکی به برقرار صلح نمی کند و 
به دلیل پیچیدگی های روابط روسیه و اوکراین و اهدافی که 
پوتین دارد و نقش غیر شفاف آمریکا در این زمینه بعید است 
اتفاق خاصی جز ایجاد یک جریان خبری به نفع عربستان که 

آن هم خیلی قوی نخواهد بود حاصلی ندارد. 
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فرارو

بنــگاه ها

اخبــار
کار شما یک افتخار بزرگ بود

ادامه از صفحه 2
با  خامنه ای   .. . ا آیت  ...حضرت 
دریانوردی  این  اینکه  بر  تأکید 
افتخارآمیز، وجهه بین المللی ایران 
را هم ارتقاء بخشید و ارزش سیاسی آن 
از ارزش نظامیش کمتر نبود، به بیان چند 
درس این اقدام پرداختند. ایشان با اشاره به 
ویژگی های بی نظیر دریا و عظمت آن به عنوان 
نمایشگاهی از آیات پروردگار، درس اول این 
دریانوردی را خداشناسی خواندند و گفتند: 
درس دیگر این اقدام، درس انقلاب است زیرا 
در دوره ننگین پهلوی و قاجار، با وجود سواحل 
و امکانات دریایی فراوان، شناختی از دریا 
و ظرفیت های آن در کشور وجود نداشت و 
نیروی دریایی نیز به کارهای دیگری سرگرم 
بود اما انقلاب دریا و دریانوردی را از تعطیلی 
و فراموشی خارج کرد بنابراین این دانایی، 
توانایی، همت، جسارت و اعتماد به نفس شما 
در این اقدام بزرگ، هدیه انقلاب به ایران است. 
مقام معظم رهبری همچنین حضور دریایی در 
مناطق دوردست و اقیانوس های آرام و اطلس 
را حضوری امنیت ساز برای کشور خواندند و 
افزودند: ویژه خواری در مسائل عمومی بشریت 
جزو خصوصیات آمریکا و ابرقدرت ها است و 
اگر بتوانند حتی دریاها را هم به نام خود سند 
می زنند تا دست دیگران از آنها کوتاه شود اما 
شما با حضور خود و مقابله با اقدامات خصمانه 
آنها برای ناکامی یا تخریب این سفر، ثابت کردید 
که دریاهای آزاد متعلق به همه است. ایشان با 
اشاره به برخی مانع تراشی آمریکایی  ها در حمل 
و نقل های دریایی، گفتند: اینکه می گویند ما 
اجازه نمی دهیم فلان کشتی از فلان جا ها عبور 
کند، غلط زیادی است چراکه آبهای آزاد متعلق 
به همه است و دریا و هوا باید برای همه ملت ها 
آزاد، و امنیت کشتیرانی و حمل و نقل دریایی 
باید برای همه تامین باشد. ایشان خاطرنشان 
کردند: امروز آمریکایی ها به نفتکش ها تعرض و 
به باندهای قاچاق دریایی در منطقه ما و مناطق 
دیگر کمک می کنند که این کارها تخلف بزرگ 
و نقض قوانین بین المللی و بشری است. حضرت 
.. خامنه ای در جمع بندی درس های  . آیت ا
دریانوردی افتخارآمیز ناوگروه ۸۶ گفتند: همه 
پیشرفت ها و موفقیت های بزرگ از دل تلاش ها 
و تحمل رنج ها و سختی ها زاییده می شود و با 
راحت طلبی، تماشا، گوشه نشینی، و حسرت 
خوردن و نق زدن کاری پیش نمی رود. ایشان 
در ادامه داستان سفر ۸ ماهه ناوگروه ۸۶ را 
بن مایه یک کار خوب جذاب، آموزنده و پرمعنای 
تلویزیونی و سینمایی دانستند و هنرمندان را 
به این میدان فراخواندند. مقام معظم رهبری 
همچنین با اشاره به سهم۹۰ درصدی حمل و 
نقل دریایی در تجارت جهانی، ظرفیت چند هزار 
کیلومتر مرزهای دریایی و اتصال کشور به دریا 
در شمال و جنوب کشور خطاب به مسئولان 
گفتند: هنوز توجه لازم به دریا وجود ندارد. البته 
مدتی است حرکتی در این زمینه آغاز شده اما 
مسئولان باید با طراحی و برنامه ریزی، حرکت 
وسیع تری را برای استفاده از فرصت دریا و تامین 
منافع ملی آغاز کنند. حضرت آیت ا... خامنه ای 
در پایان به عزاداری های پر شور در محرم امسال 
نیز اشاره کردند و گفتند: با وجود سعی و تلاش 
دشمنان برای بی رونق کردن محرم، امسال به 
برکت توجهات حضرت بقیه ا... و درست در نقطه 
مقابل خواست دشمنان، دهه عاشورا پرشور تر، 
پر رونق تر و پرفایده تر از سالهای قبل بود که 
نشان می دهد خداوند به هر کاری در مسیر 
اهداف الهی باشد، کمک می کند. در ابتدای 
این دیدار امیر دریادار شهرام ایرانی فرمانده 
نیروی دریایی ارتش، مأموریت ناوگروه ۸۶ را 
اقدامی تاریخی و مرهون باور جوانان به توان 
داخلی، دیپلماسی فعال و بهره مندی از انواع 
سامانه ها و تجهیزات پیشرفته بومی برشمرد 
که به افزایش عمق راهبردی، پیام انزواگریزی 
و تحریم ناپذیری، معرفی ایران به عنوان قدرت 
مستقل، و تقویت بانک اطلاعات دریایی منجر 
شده است. همچنین امیردریادار دوم فرهاد 
فتاحی فرمانده ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش 
نیز به بیان گزارشی از ماموریت سفر به دور کره 
زمین پرداخت. همسر یکی از کارکنان ناوگروه 
۸۶ نیز در این دیدار، دلنوشته ای از دلتنگی، 
صبر و احساس افتخار خانواده های ناوگروه در 

طول مدت ماموریت بیان کرد. 

سفر معاون وزیر خارجه روسیه 
به ایران 

سرگئی ریابکوف، معاون وزیر امور خارجه 
روسیه دیروز در یک مصاحبه اختصاصی 
اعلام کرد که در روزهای دوشنبه و سه شنبه 
)۷--۸ آگوست/ ۱۷-۱۶ مرداد ماه( به تهران 
سفر خواهد کرد تا در مورد وضعیت پیرامون 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( و همکاری 
ایران با گروه بریکس با مقامات تهران گفت وگو 
کند. ریابکوف گفت: »من در روزهای دوشنبه 
و سه شنبه در تهران خواهم بود. با مقامات 
وزارت امور خارجه ایران دیدار خواهم کرد. 
موضوع مذاکرات ما مشخص است: مسلماً این 
وضعیت پیرامون برنامه جامع اقدام مشترک 
برای حل و فصل مسئله برنامه هسته ای ایران 
است. علاوه بر این مسائل مربوط به همکاری 
ایران با بریکس هم هست. در این رابطه در 
سمیناری که توسط وزارت خارجه ایران 
با موضوع بریکس - ایران برگزار می شود، 

شرکت خواهم کرد.«

 خبــــر
دولت در حالی مهیای ورود به سال سوم 
دولت داری می شود که کشور در حوزه های 
طی  است.  مواجه  مشکل  با   مختلف 
سال های اخیر بحران اقتصادی به قدری 
ملموس است و اصلاح ناپذیر به نظر می رسد 
که طاقت بخشی از جامعه طاق شده است. 
در واقع  برخی در  دولت سیزدهم بعد از دو 

سال هنوز نمی دانند در چه موقعیت خطیر 
و مهمی قرار دارند و بنابراین، در شرایطی 
که احتیاج به برنامه های مدون و کارشناسی 
داریم، اساساً هنوز به درک  کاملی از بحران 

موجود نرسیده اند.

  دولت سیزدهم نتوانسته توقعات 
را برآورده کند

یک نماینده سابق مجلس اظهار داشت: 
مردم در شرایطی برای تأمین مایحتاج اولیه 
خود مشکلات زیادی دارند که سیستم 
اجرایی کشور  گرفتاری های بی شماری 
دارد. در واقع بی نظمی، به حاشیه رفتن 
شایسته سالاری و... مواردی است که توسعه 
اقتصادی در ایران را به امری  دور 
بدل کرده اند. امیدوارم شرایطی 
پیش بیاید که کار ها بر روال 
منطقی تری صورت بگیرند، بلکه 
بتوانیم چاله های اقتصادی را 
پر کنیم. به هرحال تداوم این 

وضعیت غیرقابل تحمل و البته هزینه ساز 
است. منصور حقیقت پور گفت: ما منابع زیر 
زمینی بسیار فراوانی داریم که بسیار بکِر 
است. ما امروز سرزمین های حاصلخیز و آب 
فراوان داریم که »رونق کشاورزی« را برای 
ما محقق می کند. با این توضیح که رونق 
کشاورزی می تواند بسیاری از مشکلات 
ما را رفع کند. البته محدودیت های ابزار 
کشاورزی داریم که می توانیم با تعامل با 
کشور های دیگر این مشکل را حل کنیم. 
در واقع اگر سیستم تصمیم گیری و اجرایی 
کشور بنا را بر کارِ کارشناسی بگذارند و 
همچنین شایسته سالاری را لازم ببینند 
می توانیم از این گذرگاه سخت به سلامت 

عبور کنیم. 
به هرحال در سال منتهی به انتخابات 
قرار داریم و باید مردم به این ذهنیت 
برسند که رأیشان به مجلس یا دولتی 
پویا منجر خواهد شد. وی افزود: دولت 
سیزدهم در حالی به پایان سال دوم فعالیت 

خود رسیده است که نتوانسته آنطور که 
باید توقع عمومی را برآورده کند. یعنی 
با فرصت سوزی های زیاد موجب شده در 
کشور شاهد مشکلات عدیده معیشتی 

باشیم. 
این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد: 
اگر این روز ها مردم مشکلات زیادی دارند، 
اگر قیمت اقلام مصرفی به یکباره دو برابر 
و بعضاً کمی بیشتر شود و در نهایت اگر 
مردم نسبت به آینده خود ناامید هستند، 
دلیل اصلی اش چیزی جز این نیست که  
دولت در چینش وزرا و مدیران  درست 
عمل نکرده است. منصور حقیقت پور تاکید 
کرد: دولتی ها در حالی به طور مداوم از 
پیشرفت و رشد صحبت می کنند که نشانه 
بارز پیشرفت فقط می تواند آرامش مردم به 
لحاظ معیشتی باشد. متأسفانه آقای رئیسی 
در صدر دولت و وزیران دولت، طوری رفتار 
می کنند که انگار نه انگار بخشی از مردم به 

طبقه فقیر جامعه پیوسته اند.

نصرت ا... تاجیک: 

ظرفیت بین المللی ایران بیش از عربستان است
    اجلاس جده کمکی به برقرار ی صلح  نمی کند

اصولا میانجی گری یک ژست سیاسی 
اســت که فرصــت نقش آفرینی های 
زیادی را در صحنــه  بین المللی برای 
یک کشــور ایجاد می کند. کشورهای 
زیادی خواستند میانجی بین روسیه 
و اوکراین بشوند اما هیچ کدام راه به 
جایی نبردند، چراکه هنوز انرژی نهفته 
در این جنگ به پایان نرســیده است. 
عربســتان هم خیلی بعید است که به 
نتیجه  خاصی برســد اما همین ژست 
سیاسی امتیاز خوبی برای سعودی ها 
دارد. این اجلاس برای عربســتان یک 
فرصت است؛ فرصتی که متاسفانه ما 
نتوانستیم برای کشور خود خلق کنیم.

منصور حقیقت پور: 

بخشیازمردمبهطبقهفقیرجامعهپیوستهاند


